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استقلال و پرسپوليس دو 
باش��گاه متعلق به وزارت 
ورزش هستند، به  همين 
خاطر اين وزارتخانه بايد 
در مواقع ل��زوم وارد گود 
ش��ود و دخالت كند. هر 
ج��ا ضعفي وج��ود دارد، 
متوليان اصلي دو باشگاه 
بايد دخالت كنند چراكه 

س��رخابي ها يك��ي از زيرمجموعه ه��اي وزارت ورزش 
محس��وب مي ش��وند. وقتي جايي قصوري مي بينند يا 
كوتاهي صورت گرفته اس��ت، بايد ورود كنند و اگر هم 
كار مثبتي انجام مي شود، حمايت از سرخابي ها وظيفه 
وزارت است. درست است كه مجمع ركن اساسي براي 
عملكرد يك ساله باشگاه به حس��اب مي آيد، اما اگر در 
طول سال رئيس مجمع متوجه مسير اشتباه شود، بايد 
به وظيفه اش عمل كند. اينجاست كه ديگر بحث فيفا و 
اي اف سي مطرح نيس��ت كه بگوييم نمي توان دخالت 
ك��رد. مجمع بالاتري��ن ركن تصميم گي��ري براي يك 
سازمان يا يك باشگاه است و پس از آن هم هيئت مديره 
اين وظيف��ه را بر عه��ده دارد. مجمع سياس��ت ها را به 
هيئت مديره ابلاغ مي كند و هيئت مديره مكلف به اجراي 
آن سياست هاست. به  عنوان مثال سياست مجمع اين 

است كه باش��گاه حق جذب بازيكن و مربي خارجي را 
ندارد يا باشگاه نبايد با بازيكن بالاي 35سال سن قرارداد 
امضا كند. هر سياستي كه ابلاغ شود، هيئت مديره بايد 
آنها را با ظرافت مديريتي به اجرا درآورد. اينگونه مسائل 
اصلًا ربطي به مجامع بين المللي ندارد. هر دو باش��گاه 
متعلق به دولت است و دولت مي تواند تصميمات لازم 
را در موردشان بگيرد. وزارت هم حق نظارت و هم حق 
دخالت دارد، منتها طي اين سال ها به دليل عدم نظارت 
و دخالت بموقع وزارت ورزش، اس��تقلال و پرسپوليس 

وضعيت بسيار آشفته اي داشته اند. براي آسيب شناسي 
اين مسئله به چند مورد بايد اشاره كرد؛ انتخاب نامناسب 
مدي��ران عامل، عدم نظ��ارت و دخالت بموق��ع در امور 
مديريت��ي و بي توجهي به هزينه ه��اي صورت گرفته و 
زيان ده بودن دو باش��گاه. همچني��ن عدم نظارت جدي 
نهاده��اي نظارتي خ��ارج از ورزش در اين مس��ائل به 
آشفتگي سرخابي ها دامن زده است، حتي سازمان هاي 
غيرورزشي نيز به مداخله و نظارت نياز دارند. اگر اينها به 
درستي انجام شود ما ديگر تالي فاسد )پيامد نامطلوب( 

كم خواهيم داشت. 
متأس��فانه دولتي بودن س��رخابي ها باعث ش��ده است 
هيچ كس دلش براي بيت المال نسوزد. اينكه مي گويند 
وزارت ورزش در بحث انتخاب سرمربي و غيره دوباشگاه 
دخالت نمي كند، نوعي فرار روبه جلو است. اصلًا كسي 

حرف از دخالت در اين مس��ائل نمي زند. بلكه دخالت و 
نظارت  تان بايد به اصلاح منجر شود. هيچ كس از وزارت 
انتظار ندارد مربي براي سرخابي ها انتخاب كند و چنين 
حرفي نيز زده نمي شود، اما وزارت ورزش همانطور كه 
مديرعامل و اعضاي هيئت مدي��ره را انتخاب مي كند، 
همانطور هم بايد با ورود بموقع اصلاح رويه انجام دهد. 
معتقدم هم نظارت لازم اس��ت و هم دخالت. در برخي 
مواقع نبايد مستقيماً دخالت كرد. فرضاً وزارت در انتخاب 
مربي براي يكي از دو اين دو باشگاه دخالت كند، اگر در 
آينده تيم نتيجه نگيرد، مطمئناً مديران باشگاه وزارت را 
متهم به دخالت و اين مسئله را عامل ناكامي تيم عنوان 
خواهند كرد. در اين صورت مديران مدعي مي ش��وند 
دخالت وزارت ورزش باعث شده است تيم نتيجه مطلوب 
نگيرد. در مديريت بحث دخالت هم براي خودش تعريف 
دارد؛ دخالت باي��د در جهت اصلاح، راس��تي آزمايي و 
رفع  موانع باشد نه در اجرا، تصميم گيري و اينكه فلان 
شخص سرمربي شود يا نش��ود. رفت وآمد زياد افراد در 
هيئت مديره سرخابي ها بي ثباتي را به همراه دارد. اينكه 
عده اي مي آيند و خيلي زود مي روند، نشان از اين دارد كه 
در انتخاب اوليه عجله كرده و شاخص هاي مهم را مدنظر 
قرار نداده اند. با تصميمات نادرس��ت برخي ها انتخاب 
مي شوند و به باشگاه هاي استقلال و پرسپوليس راه پيدا 
مي كنند اما بعد از مدت كوتاهي به اين نتيجه مي رسند 
كه انتخاب آنها براي عضويت در هيئت مديره سرخابي ها 
از ابتدا اشتباه بوده است. مدت هاست اينگونه تصميمات 
و انتخاب هاي اش��تباه روي هر دو باش��گاه تأثير منفي 
گذاش��ته و به نوعي نتيجه اين آزمون و خطا را مي  توان 
در مشكلات مديريتي س��رخابي ها به وضوح مشاهده 
كرد. همين آزمون و خطاهاس��ت كه حواشي زيادي را 
براي پرسپوليس و استقلال ايجاد كرده و خواهد كرد. با 
انتخاب هاي اشتباه است كه در طول فصل هيئت مديره 
آنها دستخوش تغييرات مي شوند. دليل اين تغييرات از 
سه حالت خارج نيست؛ فوت، استعفا يا بركناري افراد. 
بركناري ها نيز به همان مسئله كه پيش تر اشاره كردم، 
برمي گردد؛ تصميمات نادرست اوليه. آن زمان كه وقت 
بررسي است، وزارت ش��اخص هاي لازم را در برگزيدن 
افراد ب��راي ورود ب��ه هيئت مديره س��رخابي ها در نظر 
نمي گيرد و بعداً همين بي توجهي  است كه باعث ايجاد 
تغييرات ريز و درش��ت مديريتي در باشگاه ها مي شود. 
بدون  شك روي كار آمدن افراد به عنوان اعضاي هيئت 
مديره استقلال و پرسپوليس در عملكرد مديريت آنها 

تأثير مستقيم دارد. 

ب��راي ح��ل مش��كلات 
سرخابي ها، بارها و بارها 
اعلام شده است قصد دارند 
آنها را به بخش خصوصي 
واگذار كنند. مانع اصلي 
واگ��ذاري  بح��ث  در 
پرس��پوليس و استقلال 
زماني به وجود مي آيد كه 
قيمت معنوي »برند« را 
روي قيمت مادي حساب 
مي كنند! پرسپوليس و استقلال دو برند معنوي دارند كه 
به عقيده من اصلًا قابل ارزش گذاري نيست؛ هويتي كه 
ساختند، قدمت و هواداري كه دارند، علاقه اي كه مردم 
به اين دو تيم دارند و همچنين شهرت ش��ان در آسيا و 
جهان به يك برند بزرگ تبديل شده است. اين برند را 
چه كسي درست كرده است؟ آيا دولت براي ساخت اين 
برند آسيايی و جهاني سرمايه گذاري كرده يا تلاش هاي 
مديران گذشته و پيشكسوتان اين دو تيم بوده است؟ 
يك دوره اي ه��م البته ب��ا تدبير مرح��وم غفوري فرد 
خصوصي بوده و مهندس هاشمي طبا نيز از اين مسئله 
حفاظت كرد تا اين دو تيم خصوصي بمانند، اما متأسفانه 
بلافاصله پس از روي كار آمدن آق��اي مهرعليزاده در 
سازمان تربيت بدني، همه چيز تغيير كرد، اين كار را با 
پشتوانه دستگاه قضاي وقت و دفتر مرحوم شاهرودي 
انجام دادند. اس��امي همه افراد را ني��ز اعلام مي كنم تا 
مشخصاً بدانيد چه اتفاقاتي در آن زمان رخ داده است. 
همچنين دولت اصلاحات نيز از دولتي شدن سرخابي ها 
حمايت كرد! پرس��پوليس و اس��تقلال ضربه اصلي را 
همان زمان خوردند، ضربه بس��يار مهلكي هم بود. اگر 
مرام نامه وزارت ورزش را چه حالا كه وزارتخانه اس��ت 
و چه آن زمان كه سازمان بود، مطالعه كنيد، مي بينيد 
حتي يك كلمه هم در مورد حق وزارت ورزش يا سازمان 
تربيت بدني براي باشگاهداري وجود ندارد، پس چطور 
كار ب��ه اينجا رس��يده اس��ت؟ وزارت ورزش جايی در 
اداره كردن دو باش��گاه پرسپوليس و اس��تقلال ندارد، 
البته نه فقط در اين دو باشگاه، بلكه در هيچ باشگاهي. 
اگر قانون را به درستي مطالعه كنيم، تكليف مديريت 
باشگاه ها كاملًا مشخص است. مديريت آنها به دو دسته 
تقسيم مي شود؛ يا بايد به صورت خصوصي اداره شوند 
تا بتوانند حرفه اي شوند يا اينكه نيمه خصوصي باشند. 
در اين مدل، دولت سهام كمتري در اختيار دارد و تنها 
هدفش حمايت از آن باشگاه و تيم است. در هيچ  كجاي 

دنيا قانوني براي باش��گاهداري دولت ها نداريم. ديگر 
سازمان ها از جمله شهرداري ها فقط حمايت مي كنند؛ 
زمين و امكانات مي دهند و حمايت مالي مي كنند، ولي 
در بحث مالكيت به  هيچ عن��وان دخالتي ندارند. طبق 
قوانين حرفه اي مگر يك وزير مي تواند همزمان رئيس 
مجمع دو باشگاه رقيب باش��د؟! در واقع براي اين كار 
سندسازي انجام شده و مدرك درست كردند تا بگويند 
سرخابي ها زير پوشش وزارتخانه نيستند، اما به محض 
 اينكه مجمع دو باشگاه تش��كيل مي شود، وزير ورزش 

براي همه حكم صادر مي كند. مناظره هاي قربان زاده، 
رئيس سابق سازمان خصوصي س��ازي را ديده ايم. او به 
صورت فراقانوني حرف زد و بخش كوچكي از سهام دو 
باشگاه را عرضه كرد، در حالي  كه هيچ  كس از آن سهام 
حفاظت نكرده است. انباشتگي ديون، سراسيمگي در 
تصميمات، نداشتن بضاعت مالي متقن، عدم پاسخگويي 
به سيس��تم هاي نظارتي قانوني از جمله سازمان امور 
مالياتي و سازمان بازرسي كل كشور و مبهم بودن سقف 
و كف رقم قراردادها از جمله چالش هاي بخش ستادي 
فوتبال است. بخشي كه فوتبال را اداره مي كند را صف 
مي نامم. تبعات مديريتي بخش ص��ف را آزار مي دهد. 
چرا اين  روزها مردم به مديرعامل باش��گاه پرسپوليس 
پرخاش مي كنند؟ چون از تصميمات ناراضي هستند. 
اگر اين تصميمات درست است، چرا نمي توانيد از آنها 

دفاع كنيد؟ متأس��فانه به برند معنوي كه همان مردم 
و صاحبان اصلي سرخابي ها هس��تند، ضربه وارد شده 
است، به همين  خاطر آنها هم عليه تيم هاي شان شعار 
مي دهند. در واقع با اين تصميمات در س��ازماندهي و 
هدايت باشگاه ها آشوب ايجاد مي كنيم، بعد مي گوييم 
هواداران آشوب به پا مي كنند. درحقيقت من مدير ايجاد 
آشوب مي كنم. براي انتخاب مديران دو باشگاه برنامه كه 
ارائه ندادند، لااقل يك گزارش از عملكردشان به مردم 
بدهند. معتقدم تا روزي كه دندان طمع را نكشند، براي 

خصوصي س��ازي س��رخابي ها اراده نكنند، معيارهاي 
خصوصي سازي مفهوم نداشته باشد و مردم اين مسئله 
را باور نكنند، شرايط تغيير نخواهد كرد. در حال حاضر 
ه��واداران نمي توانن��د از وزارت ورزش بابت وضعيت 
پرس��پوليس پاس��خ بخواهند چراك��ه مجمعي وجود 
ندارد. اگر باشگاه خصوصي بود و مجمع عمومي داشت، 
آن زمان مردم مي توانس��تند حرف ش��ان را در مجمع 
بگويند و انتقادهاي شان را به گوش نمايندگان شان در 
مجمع مي رس��اندند. در اين صورت مجمع نيز اعضاي 
هيئت مديره را تغيير مي داد يا اينكه بعد از بررسي دقيق 
و ارائه گزارش بابت عملكرد باشگاه، به هواداران مي گفت 
انتقادهاي تان درس��ت نيست. سيس��تم هزينه وقتي 
دولتي باشد، قطعاً براي يك باش��گاه حرفه اي فوتبال 

جوابگو نخواهد بود. 

ضربه مهلك دولتي شدن را اصلاحات به سرخابي ها زدنظارت و دخالت وزارت بايد روند سرخابي ها را اصلاح كند 

وزارت ورزش گويي نق��ش نظارتي خود را 

دنيا حيدري 
     گزارش

فراموش كرده اس��ت؛ چه به عنوان متولي 
ورزش و چه رئيس مجمع دو باش��گاه، به 
همين دليل هم اين روزها بسياري، از جمله هواداران دو تيم سرخابي  
پايتخت مدام اين سؤال را مطرح مي كنند كه نقش مجمع پرسپوليس 
و استقلال چيست؛ مجمعي كه رياس��ت آن را وزير ورزش به عهده 
دارد؛ رئيسي كه در كمال ناباوري كوچك ترين واكنشي به اتفاقات، 
حاش��يه ها و مش��كلات اين دو باش��گاه ندارد و قدمي در راس��تاي 

حل وفصل آن برنمي دارد.
 ترديدي نيس��ت وظيفه نظارت ب��ر رفتار و عملك��رد مديرعامل را 
هيئت مديره بر عهده دارد، اما اين مس��ئله دليل بر كمرنگ ش��دن 
نقش نظارتي وزارت ورزش نمي ش��ود. در واقع نظ��ارت بر عملكرد 
مديرعامل و هيئ��ت مديره يكي از وظاي��ف وزارت ورزش به عنوان 
مجمع پرسپوليس و استقلال است؛ نظارتي كه سال هاست در عمل 
وجود خارجي ندارد! در حالي كه وزير ورزش به عنوان رئيس مجمع 
اين دو باشگاه بايد در صورت ناتواني هيئت مديره و مديرعامل، نقشی 
اساسي در حل و فصل مشكلات سرخابي هاي پايتخت بازي كند، اما 

آيا اينطور است؟
    

يكي از عمده ايرادهاي وارده اين اس��ت كه س��رخابي هاي پايتخت 
بر اساس قانون تجارت اداره نمي شوند و شايد به همين دليل است 
كه نظارتي كه باي��د روي عملكرد مديران عام��ل و هيئت مديره دو 
باشگاه مذكور نيست. در ظاهر وزارت سعي دارد كمترين دخالت را 
در امور سرخابي هاي پايتخت داش��ته باشد، ولی نظارت بر عملكرد 
هيئت مديره و مديرعامل و برخورد با متخلف��ان، به معناي دخالت 
نيست بلكه به معناي رفع و رجوع مشكلات است، اما سؤال اين است 
كه اوضاع بايد تا چه اندازه درهم و برهم باشد كه وزارت ورزش و در 
رأس آن وزير ورزش خود را موظف به نظارت بر عملكرد اين دو باشگاه 

و توبيخ مديران عامل و حتي اعضاي هيئت مديره آنها بدانند.
    

مدافع عنوان قهرماني ليگ به دليل مش��كلات بي پايان مديريت با 
كادر فني و عدم تعهد مديرعامل ب��ه وعده هايش در پايان نيم فصل 
سرمربي خود را از دست مي دهد و بعد از يك نمايش دراماتيك تحت 
عنوان جذب برانكو، اوس��مار را به عنوان سرمربي معرفي  مي  كند و 

دس��ت آخر هم لابه لاي بحث هاي انتخاب سرمربي، پاي يك بدهي 
هنگفت ديگ��ر به ميان مي آيد؛ رقم درش��تي كه گفته مي ش��ود به 
دليل عدم پرداخت بموقع، از 7ميليارد  به چيزي حدود 152ميليارد 
تومان تبديل شده است؛ رقمي كه تنها يك نمونه از بي كفايتي يكي 
از مديران سابق پرسپوليس است. اوضاع استقلال هم البته چندان 
بهتر از پرسپوليس نيست. مشكلات در اين باشگاه نيز بيداد مي كند، 
از نقدشدن چندباره چك باشگاه از سوی مديرعامل سابق گرفته تا 
اختلاف نظر فاحش مديريت باشگاه با س��رمربي تيم كه اگرچه يك 
مرتبه از سوی رئيس فدراسيون كشتي شعله آن پايين كشيده اما بار 
ديگر شلعه ور مي شود، بي آنكه واكنشي از سوي وزارت ورزش در پي 
داشته باشد؛ مشكلات متعددي كه نمونه هاي اشاره شده تنها موارد 
كوچكي از آنهاس��ت، اما هيچ كدام باعث نمي شود وزارت ورزش يا 
حتي وزير به عنوان رئيس مجمع اين دو باشگاه براي ميانجيگري يا 

حل وفصل مشكلات قدم پيش بگذارند. 
    

قيمت سهام پرسپوليس و استقلال به دليل عملكرد مالي آنها كاهش 
پيدا مي كند چراكه بي اعتمادي سهامداران و خروج تعداد زيادي از 
آنها را از تركيب سهامداري سرخابي هاي پايتخت به دنبال دارد. بر 
اس��اس داده هاي آماري مهرماه) چهار ماه قبل( زيان عملكرد مالي 
پرس��پوليس نس��بت به س��ال قبل 28درصد و زيان مالي استقلال 
35درصد افزايش پيدا مي كند؛ درصدي ك��ه بي ترديد در چهار ماه 
اخير نيز افزايش يافته است، اما حتي اين مسئله نيز حساسيت رئيس 

مجمع دو  باشگاه را براي نظارت يا بازخواست مسئولان پرسپوليس 
و استقلال يا حتي ايجاد تغييرات در كادر مديريتي و هيئت مديره 
آنها به دنبال ندارد. در واقع هيچ مش��كلي نيست كه پرسپوليس و 
استقلال با آن درگير نباشند. مشكلات مالي،  عدم تعهد به وعده هاي 
داده شده، بسته شدن پنجره نقل و انتقالات،  ازدست دادن سرمربي، 
درگيري بين مديريت و كادرفني، دلخوري هواداران، ضرر در بورس 
و كاهش ارزش سهام از جمله مش��كلات مشهود دو باشگاهي است 
كه وزير ورزش، رئيس مجمع آنهاست، اما رئيسي كه نه نظارت آن 
بر عملكرد مسئولان و مديران باشگاه به چشم مي آيد و نه دخالت او 
براي حل مشكلات پرتعداد آنها؛ رئيسي كه يا شرح وظايفي براي او 
تعريف نشده يا اگر هم ش��ده اعتقادي به انجام آن ندارد كه با وجود 
اوضاع نابسامان اين دو تيم، همچنان روزه سكوت گرفته است و هيچ 

اقدام مثبتي انجام نمي دهد.
    

اما بدتر اينكه لابه لاي تمام اين مش��كلات بي پايان، هرازچندگاهي 
شاهد اتفاقاتي هس��تيم كه در نوع خود جالب توجه است؛ اتفاقاتي 
چون اخذ مجوز حرفه اي از سوی باشگاه پرسپوليس، آن هم در حالي 
كه كمتر كسي است نداند اين باشگاه به صغير و كبير بدهكار است 
و هر روز يك پرونده عجيب مالي رو مي كند كه رقم آن هوش از سر 
هر شنونده اي مي برد، اما حتي رقم هاي درشت بي كفايتي مديريتي 
هم نمي تواند تا آن اندازه براي وزارت ورزش حساسيت در پي داشته 
باشد كه قدمي در راستاي توبيخ مديران يا تغيير آنها بردارد. با اين 

شرايط، عجيب نيست پرس وجو در خصوص نقش و وظيفه مجمع 
پرس��پوليس ذهن هواداران اين تيم و مردم را به خود مشغول كرده 
باشد؛ مجمعي كه قاعدتاً وظيفه نظارت دارد اما تا آن اندازه نمايشي 
اس��ت كه حتي به خود اجازه پادرمياني براي حل مش��كلات را هم 
نمي دهد، به طوري كه رئيس فدراس��يون كشتي براي خاتمه دادن 
درگيري هاي ميان مديرعامل و سرمربي استقلال پا پيش مي گذارد، 
حال آنكه اين نه وظيفه دبير  كه بي ش��ك وظيفه رئيس مجمع اين 

باشگاه است. 
 عجيب نيس��ت كه اگر وزي��ر ورزش لابه لاي مش��غله هاي پرتعداد 
خود فرصتي براي رسيدگي به اين دو باش��گاه يا نظارت بر عملكرد 
مديران و مسئولان آن داشته باشد، در اين صورت چه اصراري است 
كه همچنان وظيفه رياست مجمع س��رخابي هاي پايتخت به عهده 
وزير ورزش باشد. آيا نمي توان اين وظيفه را به عهده كسي گذاشت 
كه فرصت بيشتري براي رسيدگي و نظارت به اين دو باشگاه دارد؟ 
دو باشگاه مطرحي كه بيراه نيس��ت اگر بگوييم طي سال هاي اخير 
مش��كلات آنها به مراتب مطرح تر از خود آنها بوده است؛ مشكلاتي 
كه اگر هر چه زودتر حل وفصل نش��ود، مي تواند ب��ه نابودي هر چه 
بيشتر آنها بينجامد و چه بسا برسد روزي كه پرسپوليس و استقلال 
همچون »پاس« به خاطره اي در ميان فوتبال دوستان تبديل شوند، 
هر چند بر كسي پوشيده نيست منفعت سرخابي  هاي پايتخت براي 
آقايان آنقدر است كه حاضر به از دست دادنش نباشند، حتي با همين 

شرايط اسفبار.
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وزارت دست از سر سرخابي ها 
برنمي دارد

   فريدون حسن
سال هاست مدعي هستند هيچ ارتباطي با دولت ندارند، سال هاست 
پرونده سازي و جعل س��ند مي كنند كه خصوصي هستند، اما اينجا 
حداق��ل در ايران همه خ��وب مي دانيم كه دست ش��ان ت��ا آرنج در 
جيب دولت، بيت الم��ال و مردم اس��ت. صحب��ت از دو ابربدهكار و 
بيت المال خور معروف است؛ دو باشگاه هميشه مدعي؛ دو باشگاهي كه 
جز بدهي تراشي و آبروريزي براي فوتبال ايران در مجامع بين المللي 
چيز ديگري نداشته و ندارند. حرف از سرخابي هاي پايتخت است كه 

يكي از ديگري افتضاح تر است. 
تكليف اين دو كاملًا مشخص است، در طول تمام اين سال ها به اسم 
حرفه اي بودن و خصوصي بودن هر چقدر كه توانسته اند از جيب مردم و 
بيت المال برداشته اند، اما بايد پرسيد كه چرا دولت هاي مختلف اينقدر 
راحت اسير اين دو شده اند. همه خوب مي دانيم كه از دوران سازمان 
تربيت بدني تا امروز كه وزارت ورزش داريم، پرسپوليس و استقلال زير 
نظر مستقيم نفر اول ورزش كشور اداره مي شوند. زماني زير نظر رئيس 
سازمان تربيت بدني بودند و امروز حدود دو دهه است كه زير نظر وزارت 
ورزش و جوانان هستند و ناگفته پيداست كه چگونه وزارت ورزش و 
جوانان به جاي اهميت دادن به ورزش و جوانان، هم و غم خود را صرف 

اين مي كند كه نكند به ابروي اين دو عزيزكرده اش خمي وارد شود. 
طي تمام سال هاي گذشته نه وضعيت استقلال درست و درمان بوده و 
نه اوضاع پرسپوليس روبه راه، اما جالب است كه هيچ حركتي از سوي 
وزارت ورزش و وزيران وقت آن براي سروسامان دادن به وضعيت اين 
دو تيم صورت نگرفته، در حالي كه وزير ورزش، رئيس مجمع هر دو 
باشگاه است و مي تواند تأثير مستقيمي در برنامه ريزي ها و آينده آنها 

داشته باشد. 
اتخاذ يك تصميم درست از سوي وزارت ورزش به عنوان متولي اصلي 
اين دو باش��گاه مي تواند نقطه پاياني بر تمامي اين حواشي باشد، اما 
جاي تأسف است كه تمامي مس��ئولان و متوليان اين امر، تنها براي 
اينكه اسمي از خودشان بر جا بگذارند، نه تنها برنامه ريزي درست براي 
سروسامان دادن به وضعيت اين دو باشگاه نكرده اند كه با زياده خواهي ها 
و بيت المال خوري هاي اين دو باشگاه همراه ش��ده  و به اسم رضايت 

هواداران اجازه داده اند آنها هر كاري دل شان خواسته انجام دهند. 
نكته تأسفبار تر اينكه از دوران س��ازمان تربيت بدني تا وزارت ورزش 
به رغم تمام ش��عارها و س��روصداهايي كه براي خصوصي شدن اين 
دو باش��گاه به راه افتاده اس��ت، خود مس��ئولان امر جلوي اين كار را 
گرفته اند و هميشه تنها يك سياه بازي آن هم در زمان هاي خاص به 
راه انداخته اند تا مثلًا عنوان كنند مي خواهيم استقلال و پرسپوليس 
را خصوصي كنيم اما همزمان خودش��ان جلوي اين كار را گرفته اند، 
چون نمي توانند از عايدي بيت المال خوري آنها كه سرازير جيب شان 
مي شود، چشم پوشي كنند.  واقعيت اين است كه اين خانه از پاي بست 
ويران اس��ت و تا زماني كه وزارت ورزش پاي خود را به عنوان متولي 
اول و آخر س��رخابي ها از ماجراهاي آنها كنار نكشد، اوضاع بر همين 
منوال پيش خواهد رفت. بدون هيچ ترديدي شعار »وزارت تيمداري 
نمي كند« يك ادعاي مسخره است كه از سوي تمام آنها كه پشت ميز 
رياست ورزش مي نشينند، عنوان مي شود. وزارت تيمداري مي كند و 
هيچ گاه هم دست از پرسپوليس و استقلال نمي كشد تا اوضاع هر روز 

بدتر از ديروز شود. 

نگاه

  نقش فراموش شده 
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 چه كسي بايد به فرياد 
سرخابي هاي پايتخت برسد؟


